
 

 
  
 
Referat fra vandløbsmøde mellem Sønderborg Kommune, Sønderjyske Vandløb og lodsejere 
afholdt d. 9. november 2016 kl. 19.00-21.45 hos Landbo Syd. 
 
 

Dagsorden 
1.  Velkomst 
2.  Grødeskæring 
3.  Humbæk-Projektet- Erfaringer og Perspektiver 
     Kaffe 
4.  Reguleringssager, hvorfor og hvordan. 
5.  Vådområder- kunne det være noget for dig. 
6.  Afrunding 

 
 

Referat skrevet af Ole Hansen, Landbrugsrådgivning Syd 
 
 

Ad 1 
Britt Paulsen bød velkommen. Herefter kort præsentationsrunde. Viste Sønderjysk Vandløbs 
hjemmeside. Opfordrede til at lodsejere tilmelder sig nyhedsmail på www.soenderjyskevandloeb.dk 
 
 

Ad 2 
Ronnie Olsen orienterede. Viste kort, hvor det kan ses, hvorledes vedligeholdelse foretages. Kan 
ses på Sønderborgs Kommunes hjemmeside. Billeddokumentation vedr. vedligeholdelse går til 
kommunen. Alle vandløb gennemgås hvert år. Evt spærringer fjernes. Rørlagte vandløb 
vedligeholdes ikke nødvendigvis, hvis der skal ske større omlægninger.(se også punkt 4) 
Året 2016 startede meget vådt (efter nedbør 2. juledag). Tør sommer. Nye folk hos Hede Danmark, 
både åmand, formand og kontraktholder. Har fungeret godt. Kontrakt udløber i år. Forlænges 
foreløbig for èt år. Arbejdsplan kan ses på hjemmesiden under Sønderborg Kommune. 
Der blev spurgt til muligheden for at dele billede-dokumentation til lodsejere – det vil være 
tidskrævende og er ikke pt. en mulighed. Lodsejerne må stadig være opmærksomme på hvornår 
vandløbet bliver vedligeholdt, og vurdere, om de er tilfredse, og give besked til Ronnie hvis ikke. 
Snak om hvordan fremtidig vandmængde skal klares. Herunder overfladevand fra befæstede 
arealer. Generel tilfredshed med grødeskæringer, der er dog stadig steder, hvor der ikke bliver 
grødeskåret f.eks. pga. hegn.  
 
Ronnie opfordrede til at der sættes led i indhegninger, så vedligeholdelsen kan køre igennem 
langs vandløbet, og mindede om at det er lodsejerens ansvar at fjerne grøden fra 2m bræmmen, 
så den ikke bliver højere og højere. 
 
Der blev spurgt til klipning af brinker – hvilket har været praksis i nogle af de gamle kommuner – 
det er sparet væk. 
 

http://www.soenderjyskevandloeb.dk/


Sandfang blev diskuteret. Hvis lodsejere ønsker sandfang, så ret konkret henvendelse til 
kommunen om hvor det ønskes. Vigtigt at finde god placering mht. adgang og fordeling af det 
oprensede sand. 
 
Ad 3 
Vibeke Kunz gennemgik Humbæk projektet. Lystfiskere overtog vedligeholdelse af vandløbet for 8-
9 år siden. Oprensning med håndkraft. Stort arbejde. Brugt pindsvineknop til at lave en snoet 
strømrende. Etableret 3 små sandfang. De burde måske være større. Tømmes flere gange om 
året. Lodsejerne foreslog at lave aftale med kommunen om at tømme sandfang på aftalte 
tidspunkter. Ebbe Enøe gav udtryk for at det bestemt var en mulighed, og opfordrede de 
pågældende lodsejere til at byde sig til. 
  
Der er plantet rødel langs Humbækken til at danne skygge i vandløbet. I begyndelsen var 
vedligeholdelsesarbejdet stort, men det er nu mindsket. Generelt har der været tilfredshed, men 
dog nogle tekniske problemer med slusen, der har sidehængte klapper. En lodsejer nævnte, at der 
i hans vandløb er en sluse med sidehængte klapper udført i rustfrit stål, som fungerer fint. 
 
Ad 4 
Ronnie Olsen gennemgik regler for reguleringssager vedr. rørlagte vandløb. Der er ikke nogen 
som må blive stillet ringere efter regulering. Hverken opstrøms eller nedstrøm. Så 
rørdimensionering kan heller ikke bare øges. Udgiften fordeles mellem de lodsejere som har nytte 
heraf. Hvis kommunen/forsyningen også har nytte heraf, skal de også være med til at betale. Det 
kan være den enkelte lodsejer, flere lodsejere eller myndigheden(kommunen), som kan rejse 
reguleringssagen. Hvis det ønskes at rejse en sag kan skema bestilles ved kommunen. I private 
vandløb er det kun lodsejerne, der kan rejse en reguleringssag. 
 
Ad 5 
Vådområder er valgt som virkemiddel i grøn vækstplan til at reducere kvælstof- og 
fosforudledningen. Sønderborg kigger f. eks på Ketting Nor med 20 ha skal reducere udledningen 
med 110 kg fosfor. Tidligere projekt med i Bundsø (150 ha) reducerer med 22 ton kvælstof pr. år. 
Vandplan 2 kræver yderligere 177 ton kvælstofreduktion til Lillebælt. Der mangler ca. 44 ton N fra 
vandplan 1. Dvs. der mangler ca. 200 ton, svarende til ca. 1500-2000 ha vådområder, indenfor 
Lillebæltsområdet. Vådområderne skal findes indenfor lavbundsarealer. Vibeke gennemgik for 
Birkebøl vest som gav 8,6 ton N. Birkepøl øst kunne give 5,2 Ton. Så der er et stykke vej endnu. 
Kommunen har fået en bunden opgave med at finde arealer der kan anvendes. Hvis de skal i hus, 
skal der findes ca. 500 ha vådområder indenfor kommunen. 
Det er meldt ud fra Miljø- og Fødevareministeriet, at vådområder ikke bliver klassificerede som 
ammoniaksårbar natur. 
Den økonomiske kompensation er sådan, at et vådområdeprojekt kan være interessant for nogen, 
man kan få mere at vide ved kommunen eller sit rådgivningscenter. 
 
Deltagere. 
Fra kommunen mødte:  
Afdelingsleder Ebbe Enøe 
Miljø- og vandløbsmedarbejder Vibeke Kuntz  
Tilsynsassistent Ronnie Olsen 
 
Fra Sønderjyske Vandløb 
Konsulenterne Britt Paulsen Landbo Syd og Ole Hansen, Sønderjysk Familielandbrug samt Lorens 
Peter Lorenzen som folkevalgt i Sønderjysk Vandløb 
 
Lodsejere 
20 som dækkede det meste af kommunen 


